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Marketing - kaj je to?
V zadnjem času, posebno še 

po spojitvi Standard — Saiva, po
gosto slišimo besedo marketing. 
Najpogosteje je omenjena v zve
zi s prodajo oz. kot izpopolnitev 
prodajne politike in boljše pro
daje, natančnejšega planiram j a ...

V listu KONOPLAN smo zasle
dili sestavek o marketingu in se 
odločili, da ga ponatisnemo, saj 
prav gotovo večina vas ne ve na
tančno, kakšne naloge bo omenje
na služba opravljala.

Sestavek objavljamo v celoti.
Marketing predstavlja vsoto 

vseh akcij, katere izvaja podjetje 
po končanem proizvodnem proce
su, do trenutka prodaje blaga 
končnemu potrošniku. Beseda 
marketing je angleškega izvora 
in se je v literaturi kapitalistič
nih držav dokaj udomačila. Ta 
pojem se precej težko prevaja, 
ker zajema cel niz sorodnih del, 
katere izvaja podjetje. Najbližji 
je šei izraz »izboljšanje prodaje«, 
toda ta izraz ne zajema vseh del, 
ki spadajo v marketing. Vendar 
pa, gledano na izraz v širšem

smislu, zajema vse, kar neko pod
jetje sploh dela, kar je končni 
cilj podjetja, da izboljša svojo 
prodajo.

Odkar so podjetja morala svo
je napore usmeriti ne samo na 
proizvodnjo, temveč tudi na .pro
dajo izdelkov, dobiva marketing 
vse večji pomen in predstavlja 
obvezno službo -v podjetju.

Marketing zajema več akcij. 
Vse te akcije so v pristojnosti 
podjetja. To so:

a) Oblikovanje proizvoda in em
balaže, v kateri se artikel pred
stavlja tržišču. Brez pomena je 
insistirati na pomenu tega dela 
marketinga za izvoz na tržišča, 
kar je ravno jugoslovanska prak
sa polna primerov neuspeha na 
inozemskih trgih zaradi slabe em
balaže in neadekvatnega oblikova
nja izvoznega blaga.

b) Propaganda, odnosno rekla
ma, ki zajema in prezetratirai bla
go, kakor tudi vse akcije za sti
muliranje prodaje na inozemskih 
trgih in vse več na domačem ju

goslovanskem trgu, predstavlja 
pogoj za uspeh. Dolgo časa je 
vladalo v Jugoslaviji mnenje, da 
je reklama »nujno zlo« in da se 
zanjo ne izplača razmetavati de
narja, ki se ga da koristneje po
rabiti v proizvodnji ali zavoljo 
prihranka znižajo cene. Ekonom
ska vloga reklame je v tem, da 
seznanja potrošnika z blagom, 
njegovimi lastnostmi, kar stimu
lira potrošnjo. Reklama obvešča 
potrošnika o ponudbi na tržišču: 
če potrošnik ne sega po nabolj- 
šem blagu, tržišče preneha igrati 
vlogo tistega činitelja, ki najpra- 
vilneje razporeja proizvodne mo
či. V razvitih državah obstaja ze
lo učinkovita zakonodaja, ki pre
prečuje reklami, da roda neželene 
posledice. Tako je z zakonom 
prepovedano dajati neresnične po
datke o lastnosti proizvodov ka
kor tudi napadanje, omalovaževa
nje in celo splošno navajanje in 
primerjanje drugih podjetij in ar
tiklov z lastnim proizvodom.

c) V manketinig spada tudi or
ganiziranje kanalov, preko kate
rih se prodaja blago v inozem
stvu in doma. Podjetja morajo 
sistematično pripravljati izhod na 
tržišče in posvetiti pozornost na
činu, s katerim se bodo na trži
šču pojavila. Podjetja morajo do
bro preračunati, ali bodo doseg
la večji uspeh na inozemskem tr
žišču, če se pojavljajo 'kot di
rektni dobavitelji preko lastne 
mireče, ali pa če koristijo usluge 
raznih zastopnikov, agentov, ino
zemskih uvoznih podjetij, trgov
skih hiš in trgovine na veliko in 
malo.

d) Izhod na inozemsko tržišče 
je vezan na določeno politiko cen. 
Pri tem mora podjetje računati, 
da cena ni samo prikaz proizvod
nih stroškov, temveč tudi instru
ment za prodor in plasma na tr
žišču.

Navadno vodijo podjetja kon
kurenčno vojno za določeno poli
tiko cen, toda treba je poudariti, 
da se uspešna konkurenčna borba 
mora voditi tudi z dajanjem dru
gih ugodnih pogojev za kupca kot 
so roki, krediti, stalnost v dobav
ljanju itd.

e) Končno pa predstavlja naj
važnejši del marketinga analizira
nje 'težišče in konjumikture, kar je 
predmet tega analiziranja.

Analiziranje tržišča in analiza 
prodaj e omogočata podlago, za cel 
marketing, kajti niti ena od nave
denih akcij se ne more pravilno 
voditi, če ne ,poznamo tržišča.

Treba je poudariti, 'da predstav
lja marketing zalo važen element 
za planiranje bodočega razvoja 
podjetja. To se posebno nanaša 
na analiziranje tržišča. Vsa veli
ka podjetja se lahko zahvalijo za 
uspeh v poslovanju v veliki meri 
racionalno organiziranemu marke
tingu.

V oddelku ekonomske propagande

Obvestilo delavcem, ki bodo 
v spomladanskem roku 

odslužila vojaški rok
Približuje se vam dan odslužit

ve vojaškega roka in z njim tudi 
dan, ko boste lahko zopet nasto
pili delo v našem podjetju.

Ker morate po določilih Te
meljnega zakona o delovnih raz
merjih nastopiti delo najkasneje 
v treh dneh po odhodu iz JLA, 
da delovno razmerje ne preneha 
(izguba pravice do letnega dopu

sta) ter da glede na to lahko 
pravočasno planiramo vašo zapo
slitev pozivamo vse tiste delav
ce, ki so bili pred odhodom v 
JLA zaposleni pri nas, pa se na
meravajo zaposliti v podjetju, da 
nam sporoče dan vrnitve iz JLA 
ali nastop dela.

Tisti, ki so nam to že sporočili, 
jim tega ni potrebno ponovno 
storiti.

Janez Beravs, 
dipl. inženir kemije 
direktor podjetja

Lani 31. maja smo v našem gla
silu pisali, da je delavski svet na 
svoji 2. seji ponovno imenoval 
inž. Janeza Beravsa za direktorja 
podjetja.

V četrtek, 23. januarja pa je 
delavski svet podjetja na svoji I. 
seji po izvolitvi ponovno razprav
ljal o tem. Po integraciji Standard 
— Sava sta namreč obe podjetji 
prenehali obstojati, s tem tudi 
mandat vsem članom v organih 
upravljanja in seveda tudi obema 
direktorjema. Po združitvi je bil 
v dnevnem tisku objavljen razpis 
za direktorja in kot sem omenil,

je včeraj delavski svet podjetja 
na to mesto imenoval Janeza Be
ravsa.

Od lanskega imenovanja do da
nes je preteklo komaj osem me
secev, zato gotovo ni potrebno 
ponovno obširneje pisati o ute
meljitvi predloga in utemeljeno
sti sklepa delavskega sveta.

Tov. Beravsu želimo, da bi tudi 
v prihodnje tako uspešno oprav
ljal svoje delo in podjetje vodil 
k uresničitvi naših načrtov.

Miro Ambrožič, 
namestnik predsed
nika delavskega 
sveta podjetja

Potem, ko so ga člani delavskega

sveta podjetja z javnim glasova
njem izvolili za svojega pred
sednika tov. Tineta Klemenči
ča je tovariš Pavle Gantar v 
imenu političnega aktiva predla
gal za namestnika predsednika 
tov. Mira Ambrožiča. V Savi je s 
krajšimi prekinitvami zaposlen 
nekaj nad petnajst let kot visoko
kvalificirani strojni ključavničar 
na delovnem mestu vodje meha
nične delavnice II.

Pri nas je manj znan kot druž
benopolitični delavec, prav go
tovo pa ga vsi poznate kot odlič
nega športnika, predvsem pa kot 
skrbnega in vestnega strokovnega 
delavca. Ko je politični aktiv 
predlagal namestnika predsedni

ka delavskega sveta je gotovo 
upošteval njegovo prizadevnost in 
priljubljenost med sodelavci.

Tov. Ambrožiču želimo, da bi 
bilo njegovo delo uspešno tudi na 
področju, kjer se bo prvič pome
ril.

Tine Klemenčič, 
predsednik 
delavskega sveta 
podjetja

Na četrtkovi seji so novoizvo
ljeni člani delavskega sveta pod
jetja za svojega predsednika iz
volili tov. Tineta Klemenčiča.

Tov. Tine Klemenčič je bil že 
lani predsednik našega najvišjega 
organa upravljanja, po združitvi 
Standard — Sava pa predsednik 
skupnega delavskega sveta.

V našem podjetju je zaposlen 
od 1948. leta, dela v ekonomsko 
organizacijski službi kot organiza
tor upravljanja. Do lanske izvo
litve je aktivno delal v družbeno
političnih organizacijah in orga
nih upravljanja in vse to mu bo 
pripomoglo, da bo skupno s člani 
delavskega sveta naloge kar naj
bolje opravljal.
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Izvoz v letu 1968
V lanskoletnem planu Izvoza 

smo v gospodarskem načrtu pred
videvali, da bomo v tujino proda
li za 1 milijon $ naših izdelkov, 
predvsem avtopnevmatike. Žal pa 
plan izvoza v lanskem letu ni bil 
v celoti izpolnjen, oz. smo izvo
zili za 906384 $ ali nekaj nad 
90% predvidenih količin.

Lani smo izvozili kar za 530.833 
$ avtopnevmatike in 336.107 $ ve- 
lopnevmatike, ostalo (39.444 $) pa 
je odpadlo na tehnično blago.

Predvsem v ZR Nemčijo nismo 
izvozili toliko, kot smo v začetku 
leta predvidevali, čeprav smo ime
li dovolj naročil, kajti vseskozi 
nam je primanjkovalo potniške 
pnevmatike. Nekoliko boljše je bi
lo pri Izvozu tovorne pnevmatike, 
vendar plan tudi tu ni bil dose
žen, To pa zaradi tega, ker je pro
daja tovorne pnevmatike suficl- 
tama in je plasma tudi na zu
nanjem tržišču precej težak. Naš 
partner se je zaradi tega preu
smeril predvsem na prodajo pot
niške pnevmatike. S tem si je 
hotel pridobiti ugled na tržišču 
in si odpreti pot za kasneje, za 
prodajo tovorne pnevmatike.

Poleg omenjenega pa smo v le
tu 1968 postopno uvajali in osva
jali proizvodnjo pnevmatike po 
Semperitovi tehnologiji, kar je 
tudi nekoliko zavrlo izvoz. Pred

vsem pričakujemo, da bomo v le
tu 1969 dosegli zelo lepe rezultate 
izvoza prav z omenjenim sodelo
vanjem, kajti pnevmatika naše 
proizvodnje doslej na zahodnem 
tržišču še ni dosegla tolikšnega 
ugleda, da bi zahtevni potrošniki 
povpraševali po njej. Razen v Za- 
hodnjo Nemčijo pa smo lani pro
dajali potniško pnevmatiko tudi na 
Dansko. Z raziskovanjem tega tr
žišča smo začeli 1967. leta in vse 
kaže, da so kupci naše izdelke ze
lo dobro sprejeli in da si pri 
njih pridobivamo ugled, saj do
slej od tam nismo prejeli nobene 
reklamacije. Upamo, da jih tudi v 
bodoče ne bo. Na obeh tržiščih 
smo dosegli tudi ugodne cene.

VELOPNEVMATIKA
V preteklem letu smo imeli ne

koliko več uspeha pri izvozu žič
nih veioplaščev, saj nam je uspe
lo, da smo prodali celotno lan
skoletno proizvodnjo veioplaščev. 
Po sedanjih naročilih nam velo- 
piaščev za izvoz celo primanjkuje.

Tudi izvoz velozračnic je bil v 
primerjavi z letom 1967 neprimer
no večji, saj smo jih izvozili sko
raj milijon. Izvoz velozračnic pa 
bi bil lahko še večji, vendar smo 
jedra, na katerih bomo izdelovali 
zračnice dim. 26x2x1%” (zahteve 
na zunanjem tržišču), dobili pre- 

(Nadaljevanje na 4. strani)

Savčanl Izven Save
Ste že kdaj pomislili na to, kaj dela in kako živi Savčan izven 

svojega delovnega mest? Kaj počne, ko ob dveh prestopi tovarniški 
prag in se pomeša med 25.000 Kranjčanov?

Dejstvo je, da naš delavec ne dela samo v tovarni in se nato 
zapre doma v stanovanje. Ne mine skoraj teden, da ne bi koga 
»naših« videli na televiziji, poslušali na radiu ali brali o njem v časo
pisu. So odborniki občinske skupščine, člani organov družbeno poli- 
titčnih organizacij in društev, pa še v šolskih klopeh jih najdemo. 
Razpravljajo, delajo in se uče.

Na to vprašanje, kaj dela naš delavec izven tovarne, sem skušal 
dobiti odgovor že pred novim letom. Najprej sem skušal dobiti 
podatke zunaj tovarne. Ni šlo. Potem sem si sam napravil seznam 
in začel spraševati. Zato se opravičujem, če koga v tem seznamu ne 
bo, če sem koga spregledal. Opozarjam, da v tem zapisu niso nave
dene funkcije, ki jih posamezniki opravljajo v našem podjetju.

JANKO BAJDE je predsednik skupščine komunalne skupnosti 
socialnega zavarovanja delavcev in član odbora krajevne skupnosti.

ANDREJ KOŠIČ je odbornik skupščine občine Kranj in član 
sveta za delo pri skupščini občine Kranj.

CIRIL HABE je sodnik porotnik pri okrožnem gospodarskem so
dišču in odbornik skupščine občine Kranj.

BOGDAN MAJCE je član tajništva Zveze trenerjev Slovenije.
MIRKO BEDEKOVIČ je član odbora ZK za politično izobraže

vanje Zlato polje in član radiološko biološko kemične zaščite v okvi
ru skupščine občine Kranj.

JUDITA RAKOVEC je članica sveta za vzgojo in izobraževanje 
pri skupščini občine Kranj.

BLAŽ STUDEN je član predsedstva Društva prijateljev mladine.
IVA MOHORIČ je odbornica skupščine občine Kranj.
PAVLE GANTAR je član republiškega odbora Zveze sindikatov in 

član komisije za mednarodne stike pri republiškem sindikatu.
BORUT ŠNUDERL je predsednik komisije za samoupravljanje pri 

občinskem sindikalnem svetu Kranj in poslanec gospodarskega zbora 
republiške skupščine.

VINKO KEPIC je odbornik skupščine občine Kranj.
TONČEK ČEBULJ je član upravnega odbora Zveze slepih Go

renjske, predsednik športne komisije Gorenjske in član športnega 
društva Borac Kranj (invalidsko športno društvo).

LOJZKA PLANINŠEK je članica predsedstva republiškega odbora 
sindikata delavcev industrije in rudarstva in članica komisije za 
otroško varstvo Kranj ter članica sveta posebne šole Kranj.

ZDRAVKO KORENČAN je član upravnega odbora športnega dru
štva Partizan Naklo in član upravnega odbora vodne skupnosti Go
renjske.

FILIP MAJCEN je član stalne konference CK ZKS.
ŠTEFAN MARCIJAN je član več organov sindikata SRS ter član 

odbora izobraževalne in krajevne skupnosti.
PETER ŽIGANTE je član delavskega sveta Stanovanjskega pod

jetja in član občinske komisije za načrtovanje stanovanjske gradnje 
ter član odbora v krajevni skupnosti Orehek.

JANEZ PONEBSEK je član zveznega odbora Atletske zveze Jugo
slavije, podpredsednik Atletske zveze Slovenije, član izvršnega odbora 
občinske Zveze za telesno kulturo Kranj, tehnični vodja Atletskega 
kluba Triglav in zvezni atletski sodnik.

ALEŠ ZUPAN je podpredsednik društva izumiteljev občine Kranj, 
član odbora izvršnega odbora društva izumiteljev SRS in član nadzor
nega odbora zveze društva izumiteljev SFRJ.

Torej nekaj smo vam jih predstavili. Gotovo Je med vami še 
veliko takih, ki delajo v raznih organih. Prosim, sporočite nam!

Nekateri
administrativni

vplivi
in stabilizacija 
tržnih odnosov

Delavna orgamizaciija posluje v 
določanem času v določanih go
spodarskih pogojih. Pri tem mi
slim na gospodarski imstmmeotar 
rij.

še pred nedavnim so hili gu- 
mijervi izdelki na togu deficitar
ni. Z večjo liberalizacijo zunanje- 
trgovmske menjave po reformi 
ne moremo več govoriti o defi- 
citannositi, ker so talko domače 
kapacitete kot uvoz posameznih 
gumiijaviih izdelkov vplivali na 
to, da je ponudba posameznih 
gumijevih izdelkov že večja od 
povpraševanja. Torej se v zadnjih 
letih konkurenca vedno bolj za
ostruje. Komercialna služba, ki 
je bila v pogojih deficitarnosti 
pravzaprav le distributer proizve
denih izdelkov, danes dobiva bi
stveno drugačno funkcijo, in si
cer funkcijo kreatorja komerci
alne politike, katera mora upo
števati pogoje, ki vladajo na tr
gu. Sprejemanje dobre komerci
alne in tudi poslovne politike pa 
sloni na poznavanju tržnih gi
banj, oz. tržnih analizah.

Naš razgovor

Viktor Bidovec
Za sogovornika naše stalne rubrike Naš razgovor sem to pot izbral 

sodelavca, na katerega sem se že nekajkrat nameraval obrniti. Viktorja 
Bidovca pozna menda vsakdo izmed vas. Kljub prezaposlenosti si 
vedno vzame čas, da pogleda, kako teče delo, za katero se je dogovoril 
z delavci gradbeno mizarske enote. In na enem takšnih obhodov sva 
se dogovorila za najin razgovor.

»Tov. Bidovec, koliko delavcev je 
v vaši enoti?«

»Gradbeno mizarska enota šteje 27 delavcev. Moram pa reči, da 
z njimi nisem popolnoma zadovoljen, častna izjema pa je Jože Roz
man, zidar. Vedno navedi, kar mu je naročeno, je discpliniran in zane
sljiv.«

»Pa lahko omenjena ekipa opra
vi vse delo, ki ga od vas zahtevajo 
delovne enote?«

»Sedanja gradbeno mizarska ekipa je premajhna za naše podjetje. 
Vzdrževalci so preobremenjeni, zato nekatera dela oddamo zunanjim 
podjetjem v licitacijo ali zbiranjem najboljših ponudb.«

»Kako pravzaprav delajo delav
ci gradbeno mizarske enote?«

»Največ dela imamo v prostih sobotah, nedeljah in praznikih. 
Tedaj lahko opravimo npr. zidarska dela v notranjih prostorih, ki jih 
med obratovanjem strojev ne moremo.«

»Kakšne načrte imate, tov. Bi
dovec?«

»V načrtu imam formiranje samostojne ekipe, morda 50 delav
cev, ki bi se tudi sama materialno vzdrževala. Rad bi namreč ekipo, 
katere delavci bi bili vedno pripravljeni opraviti nujna dela. Pogosto 
se zgodi, da je potrebno takojšnje delo, npr. kleparsko, pa preteče 
dan ali dva, včasih tudi več, preden delavca dobimo. Medtem pa se 
dela škoda.«

»Tov. Bidovec, vi ste med na
šimi starejšimi delavci. Kako se 
počutite v kolektivu?«

»Dobro se počutim v našem podjetju. Z vsemi skušam biti tova
riški, čeprav ima naše delo tudi senčne plati. Veseli me, če so med 
delavci dobri odnosi, če vsak opravlja svoje delo. Vem pa tudi, da 
je bolje kazati veder obraz, kot pa vsem kazati svoje probleme.«

Poleg tega, da je tržno-razisko- 
vaina služba mlada v Jugosloviji 
ter nima izkušenj, otežkočajo nje
no delo oz. prognoze, ki morajo 
slediti analizi trga tudi razni ad
ministrativni vpliv:

»Pa vaše mnenje o Savčanih?«
»Menim, da so savski delavci pripravljeni delati več, bolje in po

magati drug drugemu. Vendar pa menim, da je v podjetju vse manj 
ljudi, ki poznajo hvaležnost. Kaže, da industrializacija kvari človeka, 
ga spreminja v stroj.«

— Kontrola cen. V našem go
spodarstvu imamo v bistvu še 
vedno dvojine cene, in sicer cene 
izdelkov, katerim svobodno for
miramo prodajne cene ter cene iz
delkov, katerih prodajne cene ne 
moremo svobodno formirati (ce
ne določa zvezi zavod za cene!). V 
boljšem položaju so praviloma 
tiste delovne organizacije, katere 
svojim izdelkom svobodno for
mirajo prodajne cene. V letu 
1968 je bilo v celotnem gospodar
stvu še vedno 50% cen pod kon
trolo, v našem podjetju pa je še 
vedno 70% celotne proizvodnje 
pod kontrolo cen;

— Bančni in kreditni mehani- 
nizem še vedno ne pospešuje pro
meta blaga. Likvidnost delovnih 
organizacij je ena izmed po
membnih funkcij pri poenjeva- 
nju tržnih razmer z vidika obra
čanja zalog gotovih izdelkov;

— Zunanje-trgovinskl režim še
ne deluje v smeri takšnega

Tov. Bidovec mi je poleg odgovorov veliko pripovedoval o naši 
tovarni, njenem razvoju, rasti in kolektivu. Vseskozi, odkar je pri 
nas, dela kot gradbeni tehnik in ni čudno, če tovarno pozna, saj Jo 
je prehodil po dolgem in počez, kot najbrž nihče od nas.

Pred petnajstimi leti gradbeno mizarske enote praktično ni bilo. 
Sodeloval je pri njenem nastajanju in pri njenem delu kot njen vodja. 
Za prihodnje snuje kljub svojim letom nove načrte z željo, da bi vse 
zahtevnejše naloge tekoče in še bolj kvalitetno opravljal. Kot vsakdo 
Izmed nas, ima tudi on kup načrtov in veliko želja. Zaključujem se
stavek z željo, da uresniči načrte.

Tov. Bidovec, hvala za vaše sodelovanje.
JOŽE ŠTULAR

med ponudbo in povpraševanjem 
po izdelkih, temveč imamo še 
vedno desortiran uvoz. Le-ta pa 
povzroča anomalije, katerim smo 
priče. Sortiram uvoz, ki bi postav
ljal domačo proizvodnjo v kon
kurenčnejši položaj, pa bi samo 
pospeševal kvalitetni razvoj do
mače proizvodnje. Večkrat pa 
sta domača proizvodnja in uvoz 
v neenakopravnem gospodarskem 
položaju: kontrola cen za doma
če izdelke in svobodno formira
nje cen uvoznim izdelkom, različ- 

uvoza, ki bi vplival na izravnavo ni kreditni pogoji (znan primer v

avtomobilski proizvodnji) in dru
go.

Vse navedeno dodatno otežko- 
ča prognoziranje bodočih tržnih 
odnosov.

Da bi v prihodnje kljub temu 
lažje obvladovali trg, je nujno 
kadrovsko opremiti tržno-razisko- 
valno službo, oz. novo službo 
marketing ter komercialno služ
bo. To je tudi sestavni del sred
njeročnega programa razvoja na 
šega podjetja.

CIRIL HABE

Ut
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O čem so razpravljali v komisijah in odborih
podjetja v preteklem letu?

Navada je, da v podjetju 
ob koncu leta ali ob izte
ku mandatne dobe organov 
upravljanja in družbeno političnih 
organizacij, razpravljamo o op
ravljenem delu, o sprejetih in iz
vršenih sklepih in o težavah, na 
katere smo naleteli v tem času. 
Letošnji januar je zamenjal obi
čajno aprilsko izredno živahnost: 
volitve v organe upravljanja, izvo
litev komisij in odborov ter nji
hovih predsednikov.

Včeraj se je sestal novoizvolje
ni delavski svet podjetja na prvi 
seji.

Iz obširnega dnevnega reda bi 
vam rad na kratko opisal, kaj in 
kako so v preteklem letu delale 
komisije in odbori podjetja. Poro
čil trinajstih komisij, kjer je v 
zgoščeni obliki s konkretnimi po
datki opisano opravleno delo, je 
skoraj 25 tipkanih strani. Objava 
vsega bi bila gotovo za precej
šen krog zanimiva, toda praktično 
je skoraj neizvedljiva.

UPRAVNI ODBOR
ja za delavskim svetom gotovo 
najpomembnejši organ upravlja
nja, saj so v njegovi pristojnosti 
npr.:

— sprejemanje operativnih pla
nov,

— obravnava poročil o kvalite
ti,

— plani kadrov,
— razpisi in imenovanja vodil

nih delavcev idr.
V petmesečnem obdobju je imel 

upravni odbor 12 sej, po spojitvi 
pa skupno s člani upravnega od
bora prejšnjega podjetja Stan
dard še pet sej.

Poleg omenjenega je upravni 
odbor razpravljal še o celi vrsti 
pomembnih predlogov, poročil in 
priporočil. Med drugim o zaposlo
vanju in izobraževanju delavcev, 
o cenah naših izdelkov, o prodaji, 
o izvrševanju sklepov delavske 
ga sveta podjetja in svojih skle
pov.

Novi člani upravnega odbora so:
člani

CIJAK Ivan 
DOMINKO Ciril 
GANTAR Pavle 
LAH Anton 
NADIŽEVEC Rudi 
ŽENER Viljem

namestniki članov 
MUBI Franc 
DINIC Slobdan 
GABRIČ Štefka 
SUŠNIK Franc 
PLANINŠEK Alojzija 
LUTHAR Niko

KOMISIJA ZA KADRE 
PODJETJA

V veliko pomoč upravnemu od
boru in delavskemu svetu in nju
na razbremenitev je komisija za

kadre podjetja saj samostojno 
odloča o zadevah, ki so prej bile 
v pristojnosti upravnega odbora 
in delavskega sveta.

Lani so imeli 15 sej, od tega 5 
po združitvi Standard — Sava.

— Odobrili so 79 vlog za udelež
bo na različnih seminarjih in te
čajih izven podjetja.

— 105 članom kolektiva so odo
brili plačilo stroškov šolanja na 
raznih stopnjah.

—Odobrili so 73 plačanih prak- 
tikantskih mest on 10 neplačanih.

— Po končanem stažiranju je 
komisija razporedila stažiste na 
ustrezna delovna mesta.

— Komisija je podelila lani 30 
štipendij prosilcem na raznih 
stopnjah šolanja.

— Poleg tega je komisija obrav
navala, sprejela ali podaljšala več 
pogodb naših delavcev ali štipen
distov, zavodov in ustanov.

Novi člani komisije za kadre 
podjetja:
BOGATAJ Peter 
KOŠIČ Andrej 
KORENČAN Zdravko 
MARKOVIČ Jože 
MURI Marinka 
RAKOVEC Judita 
RUPNIK Jože 
ŽUMER Franc

KOMISIJA ZA DELITEV 
OSEBNIH DOHODKOV

je v obdobju 7 mesecev na 15 se
jah obravnavala:

— mesečne obračune o delitvi 
osebnih dohodkov,

— predloge sistematizacije in 
analitske ecene delovnih mest,

— predloge nagrajevanja v de
lovnih enotah energetika, avto- 
pnevmatikama, cevama, trgovska 
mreža in vzdrževalnih delovnih 
enotah,

—predlog nagrajevanja na osno
vi finančnih rezultatov in ocene 
kvalitete dela,

— normative izdelavnih časov 
za proizvedene delovne enote,

— pregled ocene kvalitete dela 
v nekaterih delovnih enotah.

V poročilu omenjene komi
sije tudi dobesedno piše: 0 prob
lemih delitve in nagrajevanja je 
bilo med obdobjem dela precej 
vsestranskih razprav, katerih za
ključki so dali marsikatero napo
tilo za dopolnitev oz. precizne j še 
oblikovanje našega osnovnega ak
ta o delitvi osebnih dohodkov.

Novi člani:
JURGELE Franc 
FALLE Bogdan 
KOSIČ Andrej 
PENEŠ Marjan 
PRISLEN Franci 
ŠIRC Franc 
ZALAR Slavko

ARBITRAŽNA KOMISIJA
je imela v preteklem mandatnem 
obdobju le tri seje, na katerih je 
obravnavala spore oz. prijave med

— RTS in avtopnevmatikamo,
— valapnevmatikamo in poliz

delki pnevmatike,
— prešami izdelki II in prodaj

no službo.
Iz primerjave dela notranje ar

bitraže v predzadnjem in zadnjem 
obdobju se da ugotoviti, da je 
bilo sporov dosti manj, kar kaže 
na boljše poslovanje med delov
nimi enotami.

Novi člani:
AMBROŽIČ Miro 
BABNIK Rudi 
BAJT Karel 
ČEFERIN Franc 
DOLINŠEK Janez 
FLANDER Franc 
GABER Karel 
GROZELJ Silvo 
GRČAR Lojze 
HABE Ciril 
JEKOVEC Peter 
DOBREVSKI Desanka 
PETELINŠEK Ivo 
RAKOVEC Franc 
PIRC Slavko 
ŠTIRN Tone 
ZALAR Lojze

KOMISIJA ZA POHVALE IN 
ODLIKOVANJA

UREDNIŠKI ODBOR
je imel v lanskem letu 23 rednih 
in 1 izredno sejo.

Na rednih sejah so obravnavali 
vse prispevke za glasilo, izredna 
pa je bila skupna seja z uredni
škim odborom Standarda.

Pri načrtovanju vsebine posai- 
meznih številk glasila se je ured
niški odbor držal načela, naj bo 
kolektiv čimbolj seznanjen z go
spodarjenjem, proizvodnjo ter de
lom In življenjem naših delavcev. 
Pri tem so člani uredniškega od
bora tudi sami pomagali s posre
dovanjem pri posameznih delav
cih, ali so sami pripravili pri
spevke z določenih področij.

— Del pomanjkljivosti — obve
ščanje o delu proizvodnih de
lovnih enot — so v preteklem le
tu odpravili, saj so v glasilu 
predstavili kar 6 proizvodnih de
lovnih enot.

— Z Informatorjem so lani pri
čeli obveščati kolektiv o sejah 
delavskega sveta.

— Ob koncu leta 1968 je bila 
nameščena v obratu IV zidna tab
la, tako da imajo sedaj tudi de
lavci tega obrata zidni časopis.

je imela pet rednih sej, na ka
terih je obravnavala predloge — 
kandidate za pohvale in odlikova
nja. Komisija je na osnovi razgo
vorov in predlogov predsednikov 
svetov delovnih enot in vodij de
lovnih enot predlagala delavske
mu svetu 13 naših delavcev za 
odlikovanja. Delavski svet je vse 
predloge sprejel.

Novi člani:

— Skupno smo izdali 24 številk 
glasila s 4 prilogami (pred volit
vami in po volitvah v organe! 
upravljanja* pravilnik o delitvi 
sredstev sklada skupne porabe).

— Izdali so tudi 47 številk In
formatorja v skupnem obsegu 120 
tipkanih strani.

— Zidni časopis je bil zamenjan 
24 krat.
Novi člani:

Pri odpisu drobnega orodja po
teka postopek v redu in se ves 
ta material skladišči v skladišču 
odpadnega materiala do sklepa 
delavskega sveta o odpisu.
Novi člani:
MARTINJAK Minka 
inž. BOŽIČ Anton 
DERMOTA Miha 
GRUBAR Štefan 
KLEMENČIČ Jože 
PAVC Franc 
ŠMID Barbara

KOMISIJA ZA IZUME IN TEH
NIČNE IZBOUŠAVE
je imela lani 4 seje, obravnavala 
pa je 10 predlogov, ki jih je »pre
pustila« še komisija v prejšnjem 
sestavu in dva predloga iz leta 
1968. Sprejela in uvedla je v pro- 
izrednjo le 2 predloga tehničnih 
izboljšav.

— 6 predlogov je komisija od
klonila,

— 1 predlog je bil na željo pre

šo še v postop
ku oz. izboljšavo preizkušajo.

Zaskrbljujoča je ugotovitev, da 
je v letu 1968 komisija sprejela 
v obravnavo samo 2 predloga, po
sebno če primerjamo z letom 
1962, ko je bilo vloženih 90 pred
logov.

Ker je izumiteljstvo v naši dr
žavi treba imeti za bistven ele
ment za uresničevanje stalnega 
tehničnega napredka v gospodar
stvu, predvsem v industriji, ko
misija meni, da je nujno sprejeti 
določene ukrepe pa sanacijo oz. 
popularizacijo te dejavnosti.

dlagatelja vrnjen, 
— 3 predlogi pa

AMBROŽIČ Mira 
BAJDE Janko 
BAJUK Anton 
BONIN Lazar 
MAJCEN Filip

KOMISIJA ZA REHABILITACAJO 
IN ZAPOSLOVANJE 

INVALIDNIH IN DELA MANJ 
ZMOŽNIH OSEB

BALANČ Franci 
DOLENC Danica 
MARKELJ Stane 
MILIVOJEVIČ Mile 
PONEBŠEK Janez 
SELAN Marija 
STULAR Jože

Novi člani: 
AMBROŽIČ Miro 
FRANTAR Primož 
LAKNER Jože 
MRAVLJE Silvo 
ŠMID Rudi 
ZUPAN Aleš 
VIDMAR Iztok

KOMISIJA ZA RAZHODOVA-
Komisija za rehabilitacijo inva

lidov ter dela manj zmožnih oseb 
je v naši delovni organizaciji naj
mlajša, sa je delala v enoletni 
mandatni dobi prvič. Komisija je 
imela dve seji. Ker delo z invalidi 
ter dela manj zmožnimi osebami 
zahteva v večini primerov hitro 
Odločanje, je komisija pooblasti
la tajnika, da take primere reši in 
o tem poroča.

V letu 1968 so bili na novo ka
tegorizirani 4 invalidi III. katego
rije ini so bili glede na zdravstve
no sposobnost premeščeni na pri
merna delovna mesta.

Novi člani:
IVANOVIČ Uroš 
GERZINIČ Ivo 
KUMP Drago 
PLANINŠEK Alojzija 
ROLIH Ivan

NJE IN OCENO RAZHODOVA- 
NIH OSNOVNIH IN OBRATNIH 
SREDSTEV
se je sestala 4 krat in obravna
vala predloge za odpis osnovnih 
in obratnih sredstev na osnovnih 
pismenih predlogih delovnih enot 
oz. strokovnih služb. Ob tej pri
liki je tudi ocenjevala ta sred
stva in odrejala prodajne cene 
ali pa uničenje neuporabnega 
drobnega orodja oz. prodajo od
padu.

DISCIPLINSKA KOMISIJA
je od 14. maja 1968 do 16. januar
ja 1969 na svojih 12 sejah obrav
navala 107 disciplinskih prekr
škov. 12 obdolžencev je oprosti
la kazni, izrekla pa je 90 kaz
ni. Za 5 kršiteljev je predlagala 
delavskemu svetu izključitev iz 
delavne skupnosti podjetja.

Prekrški so bili naslednji:
— spanje med delovnim 

časom



— fizično obračunavanje
ali grožnja s fizičnim 
obračunom 4

— kršitev tehnološke
discipline 6

— odklonitev ali slabo 
izvrševanje delovnih
nalog 7

— tatvina ali poizkus
tatvine 7

— vinjenost na delu 7
— nepravilen odnos do

dela, sodelavcev in 
nadrejenih 9

— malomaren oz nepravilen
odnos do imovine 
podjetja oz. povzročitev 
materialne škode 10

— samovoljna zapustitev
delovnega mesta in 
zamujanje dela 12

— neopravičen izostanek
z dela 42

skupaj 107

Izrečeni disciplinski ukrepi za 
storjene prekrške:
— oprostitev kazni 12
— opomin 9
— javni opomin 63
— zadnji javni opomin 18

skupaj 102
— predlog delavskemu

svetu za izključitev 5

skupaj 107

V Standardu pa:
— samovoljna zapustitev

delovnega mesta 12
— izostanek z dela 39
— medsebojno obračuna

vanja na delovnem
mestu 2

— pijančevanje med
delovnim časom 5

— odklonitev delovne naloge 2
— zamujanje na delo 2
— tatvina 2
— spanje na delu 2
— slabo izvrševanje

delovne naloge 2

Izrečeno je bilo naslednje šte
vilo kazni:
— opomin 16
— javni opomin 21
— zadnji javni opomin 11
— predlog za izključitev 11

Novi člani: 
BELEHAR Janko 
KEPIC Vinko 
RAKOVEC Franci

KOMISIJA ZA OCENJEVANJE 
ŠKODE

Komisija je na prvi seji ugoto
vila, da je potreben za njeno de
lo poslovnik ali pravilnik. Na na
slednji seji je komisija obravna
vala osnutek pravilnika in je dala 
na posamezne točke svoje pripom
be.

Na osnovi predloga pravilnika 
o materialni odgovornosti je ko
misija obravnavala na svoji 3. red
ni seji 9 prijavljenih primerov. 
Pri večini je ugotovila, da je tež
ko odrejati ali je bila škoda iz
vršena iz velike nepazljivosti ali 
malomarnosti, zato je primere od
ložila, da dobi še dodatne izjave 
posameznih služb o prijavljenih 
primerih.
Novi člani:
JERUC Jože 
MAKSIM Sveto

MOHOR Franc 
ŠURC Jože 
BOLE Rudi

KOMISIJA ZA DELITEV SRED
STEV SKLADA SKUPNE PORA
BE
je imela 9 sej. Pri svojem delu 
se' je posluževala predvsem pra
vilnika o delitvi sredstev sklada 
skupne porabe. V začetku man
datne dobe si je komisija začr
tala tudi svoj plan dela dn raz
delitev sredstev sklada skupne 
porabe. V planu je bil dan po
seben poudarek reševanju stano
vanjskih vprašanj in to individu
alne in zadružne gradnje, nakupu 
in varčevanju za stanovanje. Po
sebno poglavje v planu so ob
segala določila o delitvi sredstev 
za socialne namene. Po podatkih 
oddelka za socialno delo je bilo 
v letu 1968 15 članov kolektiva 
poslanih na klimatsko zdravljenje, 
34 je bila nudena socialna po
moč, 20 je bila nudena pomoč 
pri kritju stroškov oddiha. Izve
den je bil dvodnevni brezplačni 
izlet za upokojene člane kolek- 
va, ki se ga je udeležilo 86 upo
kojencev. Izvedena je bila prire
ditev za otroke članov kolektiva 
ob praznovanju dedka Mraza. 
Redno se je izplačevalo darilo 
članom kolektiva, ki so se poro
čili, in tistim, ki se jim je rodil 
otrok.

V pretekli mandatni dobi je ko
misija obravnavala največ zadev 
s področja

—- kreditiranje gradenj, nakupa 
in adaptacij stanovanj,

— kreditiranje in potek zadruž
ne gradnje,

— reševanje stanovanjskih vpra
šanj delavcev, ki so socialno šib
ki in se ne morejo odločiti za 
eno od oblik lastne udeležbe pri 
nakupu ali gradnji stanovanja.

Komisija je obravnavala 65 vlog 
članov delovne skupnosti, ki so 
prosili za posojilo in 57 zadovo
ljivo rešila.

Z vso odgovornostjo je komi
sija obravnavala zadružno -grad
njo in kreditirani j e posameznih 
zadružnikov v okviru določil pra
vilnika o delitvi sredstev sklada 
skupne porabe. Kreditiranje je bilo 
odobreno 34 zadružnikom, od ka
terih je 17 že vseljivih. Stanovanj
sko vprašanje socialno šibkih smo 
obravnavali tako, da smo skušali 
kar največ primerov rešiti z 
ustrezno dodelitvijo stanovanja. 
Lansko leto je komisija rešila 23 
takih primerov.

Posebno pozornost je komisija 
posvetila dotacijam družbenopoli
tičnih organizacij. V ta namen 
je bil izveden sestanek vseh pred- 
stavmiikov družbenopolitičnih orga
nizacij, kjer je bil soglasno spre
jet sklep, da je potrebno zago
toviti sredstva za te potrebe tudi 
vnaprej in obenem tudi njihovo 
smotrno trošenje. To bo možno 
doseči z realnim planom in točno 
evidenco o porabi.

Komisija ugotavlja, da je bilo 
uspešno sodelovanje s sindikalno 
organizacijo, s kadrovsko službo, 
katere predlogi so bili v večini 
sprejeti in z delavskim svetom 
podjetja, ki je vse predlogel komi
sije v celoti potrdil in s tem po
trdil politiko, ki jo je vodila na 
tem področju.

Zato komisija ugotavlja, da se 
je pri svojem delu držala začr

V A

tanega programa, ki je bil nare
jen, na osnovi pravilnika in plana 
razdelitve sredstev, kar bo bodoči 
komisiji služilo kot osnova za na
daljnje delo.

Novi člani:
BAJT Janko 
BABNIK Rudi 
CICMIL Vule 
HORVAT Jože 
LAH Vlado 
STUDEN Blaž 
ŽIGANTE Peter

KOMISIJA ZA VARSTVO PRI 
DELU
daje poročilo o svojem delu letno, 
ker je poročilo vezano na zunanje 
predpise (zahteve inšpekcije).

Novi člani:
IGLIC Tomaž 
JANŠA Vinko 
NADIŽEVEC Rudi 
P02BK Jure 
TOMPLAK Ivan 
KUSEU Frido 
2EMVA Lovro

K poročilom o delu komisij in 
odborov podjetja na seji delav
skega sveta skoraj ni bilo pri
pomb. Sprejeti so bili nekateri 
sklepi, ki so jih predlagala posat- 
mezne komisije in se nanašajo na 
izpopolnitev njihovega dela (npr. 
v -poročilu arbitražne komisije je 
tudi navedeno, da posamezne 
strokovne službe ali delavci vča
sih neradi sodelujejo z omenjeno 
komisijo. Delavski svet je spre
jel sklep, naj v takšnih primerih 
posreduje ah ukrepa disciplinska 
komisija).

J02E STULAR

Izvoz v letu 1968
pozno — tako smo zamudili ugod
no priložnost. Velozračnice opisa
nih dimenzij so tuje firme začele 
izdelovati prej kot mi in nas prehi
tele. Jedro za izdelavo teh velo- 
zračnic smo namreč dobili šele 
ob koncu preteklega leta, vendar 
smo jih takoj vključili v proiz
vodnjo in jih redno delamo.

Pri proizvodnji žičnih velopla- 
ščev smo uvedli novost — izdela
vo z domačim bombažnim kor- 
dom. To pa izdelek podraži, zato 
smo morali iskati primernejše su
rovine, kajti v nasprotnem ne bi 
mogli na tuja tržišča. Prizadeva
nja so uspela in v letošnjem le
tu bomo plašče izdelovali z novi
mi surovinami.

TEHNIČNO BLAGO
Izvoz raznega tehničnega blaga 

je kljub prizadevanjem še vedno 
zelo majhen. Krive so izredno niz
ke cene (v tujini) oz. visoke ca

moramo jim verjeti. Ravno zaradi 
tega nam je tako nujno po
trebna tržna analiza, ker se bo
mo le s tem lahko enakovredno 
merili s tujimi proizvajalci, še 
bolj pa s kupci.

PLAN IZVOZA ZA LETO 1969
Plan izvoza za letošnje leto je 

kar za 37,5% večji od lanskega. 
Izvoziti bomo morali za približ
no 1,5 milijonov $. Večina pogodb 
je že sklenjena in upamo, da jih 
bomo tudi izpolnili.

Zaradi precejšnjega uvoza su
rovin za naše podjetje je izvoz iz
redno pomemben, ker si s tem za
gotovimo vsaj osnovni del deviz, 
s katerimi kupujemo v tujini.

Pri uresničevanju plana izvoza 
pa je zelo pomembno, da zagoto
vimo dobro in stalno kvaliteto na
ših izdelkov, da pocenimo proiz
vodnje in da izpolnjujemo dogo
vorjene roke. Na to pa vplivamo 
tako ali drugače vsi: od planira
nja, proizvodnje, odpreme . . .

Janez Peternel, šef izvoza

rinske stopnje, ki jih imajo po
samezne države —i uvoznice. Lani 
smo nameravali v glavnem izvaža
ti tiste izdelke, pri katerih proda
ji bi dosegli sprejemljive cene — 
kar pa nam je uspelo le v manj
ši meri. Poleg tega nam manjka 
tudi ustrezna tržna analiza. V pri
hodnje ji bomo morali posvetiti 
več pozornosti, kajti nujno je, da 
imamo na razpolago podatke, kaj 
in po kakšni ceni se lahko pro
da na tujem trgu iz našega proiz
vodnega programa. S formiranjem 
službe marketing pričakujemo, 
da bo tudi to delo steklo.

Pogosto se nam zgodi, da nam 
tuji partnerji — ko pridejo k nam 
ali zunaj — postrežejo z raznimi 
podatki in smo tako v celoti ali 
pa delno odvisni od njih, kajti

TAKOLE SMO IZVAŽALI
leto 1954 377 $„ 1955 1.027 ,

” 1956 4.083 ’
” 1957 8.341 ’
” 1958 4296 ’
" 1959 2.373 ’
" 1960 65271 ’
" 1961 90240 ’
” 1962 435.747 ’
” 1963 448.360 ’
” 1964 1,182.673 ’„ 1965 87.693 ,
” 1966 1,052.738 ’
” 1967 465.880 ’

1968 906285 ’
JANEZ PETERNEL

Naši
kegljači so 
tekmovali
O naših kegljačih smo letos raz

meroma malo pisali, čeprav so 
prav letos dosegli nekaj lepih 
uspehov. Gotovo je nekaj vzrokov 
tudi v tem, da je tov. Avgust Po- 
tušek odšel v pokoj, a prav on 
je skrbel za obveščanje o tej 
športni panogi.

Tik pred novim letom pa se je 
v uredništvu oglasil tov. Nejko 
Toplak, ki je pripravil ta sestavek.

V kegljanju smo v letu 1968 za
beležili nekaj lepih uspehov — pa 
tudi neuspehov. Srečali smo se z 
nešteto težavami, predvsem zara
di majhnih finančnih sredstev, te
žav kegljačev, -ki delajo na izme
ne, saj skupno dela na izmene 
kar 10 članov.

Gotovo pa je največji problem 
še vedno pomanjkljiv trening, saj 
lahko vsak član naše sekcije vrže 
največ 200 lučajev tedensko, kar 
je za sedanjo konkurenco, poseb
no v krožkovnih tekmovanjih, 
premalo.

Res je, da so izdatki velika, ven
dar gre praktično ves denar za 
steznino, posebno sedaj, ko so 
kegljišče Triglav preuredili. Za 
opremo članov sekcije pa je izdat
kov zelo malo, približno bi lah
ko navedel izdatke za nujne rekvi
zite, dn sicer od leta 1965 do leta 
1968 ca. 1.400,00 N din, do leta 
1965 pa si je vsak član kegljaške 
sekcije kupoval rekvizite sam.

Ponavadi pričnemo z uspehi, 
zato naj jaz pričnem z neuspehi:

— Verjetno je naš največji' ne- 
speh v letu 1968 osmo mesto na 
sindikalnem prvenstvu Kranja in 
drugo mesto na Gumijadi. Mislim, 
da bi marsikatera naša sekcija bi
la vesela drugega mesta.

— Celotno povprečje knožkov- 
nega prvenstva za leto 1968, tazen 
za december, je tretje in četrto 
mesto.

— Na vsakoletnem tekmovanju 
v Zagrebu v tednu »Kože i obuče« 
smo) bili v borbenih igrah prvi v 
tekmovanju 6x100 lučajev, meša
no pa četrti.

— V prijateljskem srečanju s 
kegljači Podreče smo prav tako 
zmagali v prvi in povratni tekmi.

— Nedavno je bilo končano 
klubsko prvenstvo Triglava. Prija
vilo se je skupno 113 tekmoval
cev. Ekipa Save je prijavila 12 
tekmovalcev, od teh se je plasira
lo v finale 6 dn smo bili poleg 
Iskre edini, ki smo imeli toliko 
tekmovalcev v finalu.

Ker je bilo to tekmovanje tudi 
za prvenstvo Save, in sicer v tek
movanju 2 x 100 in 1 x 200 lučajev 
mešano, naj navedem rezultate:

1. AMBROŽIČ Miro 1682 keg.
2. GRAŠIČ Marjan 1670 keg.
3. TOPLAK Nejko 1662 keg.
4. UDIR Janez 1618 keg.
5. GRAŠIČ Stanko 1561 keg.
6. PETELINŠEK Ivo 1548 keg.

Kljub manjšim uspehom mi
slim, da smo opravičili svojo 
udeležbo.

Avgustu Potušku pa se ob tej pri
liki, ko zapušča naš krožek, za
hvaljujem v imenu celotnega krož
ka za dolgoletno udejstvovanje in 
mu želim še veliko kegljaških 
uspehov in zdravja.

NEJKO TOPLAK

Dopisuj
v

»SAVO« - 
to je 
tvoje 

glasilo



Konferenca o gospodarjenju
V torek so se ponovno sestali ranjeni poslovnega procesa, Id se 

člani konference ZK k razpravi o je v bistvu pričelo že ob prebodu 
gospodarjenju in gospodarskih na skrajšan delovni čas, to Je 
problemih podjetja v poreform- pred gospodarsko reformo, 
nem obdobju. V tem obdobju smo dosegli za-

Naj vas spomnim, da je bila 
lani 4. aprila podobna konferenca 
(Sava št. 7), na kateri so bili 
sprejeti nekateri pomembni za
ključki. Devet mesecev kasneje, 
to je 21. januarja, je bilo na dnev
nem redu poročilo o poslovanju 
in predvidenem razvoju podjetja 
ter pregled realizacije sklepov že 
omenjene konference.

Mimogrede naj povem, da se v 
prizadevanja za čim boljše go
spodarjenje In čim boljše gospo
darske uspehe aktivno vključuje 
poleg strokovnih služb in samo
upravnih organov posebno v zad
njem času tudi organizacija Zveze 
komunistov v naši tovarni. Kon
kretno: že omenjena in zadnja 
konferenca, razprave o predmetu 
na sekretariatu ZK itd.

a) proizvodnja v tonah na zapo
slenega

b) neto dohodek na zaposlenega
c) dohodek na zaposlenega
d) družbeni proizvod na zaposle

nega
e) porabljena sredstva v celotnem 

dohodku
f) družbeni proizvod v celotnem 

dohodku
g) celotni dohodek na skupna an

gažirana sredstva
h) družbeni proizvod na skupno 

angažirana sredstva
i) dohodek na skupno angažirana 

sredstva

Kazalci od a) do d) prikazujejo 
rast storilnosti, ki je po vseh na-

Za današnjo konferenco je spet vedenih osnovah uspešna. Pod d) 
pripravila material komisija za in e) je prikazana ekonomičnost 
gospodarjenje pri konferenci ZK. (gospodarnost) poslovanja. Pri

Pri vulkanizaciji moped plaščev

Njen predsednik, tov. Babnik, je 
v uvodu dejal:

»Predlagam, da si današnjo raz
pravo razdelimo v nekaj poglavij 
in v njih obravnavamo — kon
kretno seveda — tiste elemente 
gospodarjenja, na katere ml v 
podjetju lahko najbolj vplivamo. 
V nadaljevanju je tov. Babnik 
opozoril na gospodarjenje v na
šem podjetju v letih 1966 do 1968. 
Zaradi zanimivosti ta del v celoti 
objavljamo:

GOSPODARJENJE V LETIH
1966 DO 1968
Poslovno obdobje od leta 1966 

do 1968 je obdobje uvajanja go
spodarske reforme, v katerem so 
zaradi gospodarskih instrumen
tov zabeležene velike strukturne 
spremembe v vrednosti celotnega 
dohodka. Poudariti moramo, da 
so spremembe v politiki cen tn 
prometnem davku najbolj priza
dele akumulacijsko sposobnost 
našega podjetja, da pa so Istočas
no drugim podjetjem gumarske 
Industrije omogočile celo poveča
nje udeležbe v neto dohodka. 
Spričo takšnega položaja smo ae 
morali ostani tl predvsem na last
ne sile in nadaljevati z intenzivl-

prikazovanju ekonomičnosti mo
ramo poudariti vpliv stopenj 
amortizacije osnovnih sredstev, ki 
smo jih vsako leto povečevali, za
to prikazujemo tudi ekonomič
nost po osnovi družbenega pro
izvoda. Rentabilnost poslovanja 
(od g do i) celo stagnira, pred
vsem kot posledica zelo nizke 
plačane realizacije. Terjatve kup
cev so v letih po uvedbi gospo
darske reforme skokoma narašča
le, in sicer ( v 000 N din): 1965 = 
17.518, 1966 = 28.861, 1967 = 31.895, 
1968 = 48.000. Vzroki za takšno 
naraščanje terjatev do kupcev so 
predvsem:

a) Visok uvoz avtopnevmatike, 
za katerega plasman so trgovska 
podjetja bolj zainteresirana, ker 
za uvoženo pnevmatiko prosto ob
likujejo ceno, cene pnevmatike 
domačih proizvajalcev pa so pod 
kontrolo.

b) Proizvodnja določenega gu- 
meno-tehničnega blaga presega po
trošnjo (transportni trakovi, kli
nasta jermena in drugo), nekate
ri proizvajalci, predvsem z gospo
darsko nerazvitih področij, pa 
nudijo zelo ugodne plačilne pogo- 
je( na kredit šest mesecev in 
več).

dovoljivo rast storilnosti In eko-
nomičnostl, ne moremo pa biti
zadovoljni z dinamiko rentabil-
nostl poslovanja, kar potrjujejo 
sledeči kazalci poslovnih učinkov:

1966 1967 1968

7,00 7,48 8,06
27,60 30,40 —
20,80 22,50 24,20

26,93 36,80 38,40

71,40 70,70 68,20

33,10 40,13 41,10

1,24 1,20 1,20

0,45 0,46 —

0,30 0,29 0,31
c) Zaostrena kredi tno-monetar-

na politika je močno vplivala na 
kreditno sposobnost naših odje
malcev (predvsem veletrgovskih 
podjetij).

Rentabilnost poslovanja pa je 
istočasno stagnirala tudi zaradi 
xrelikega porasta zalog izdelkov in 
surovin. Slednje so naraščale 
predvsem zaradi nestabilnega zu- 
nanje-trgovinskega in deviznega 
režima. Zaloge izdelkov pa so na
raščale v glavnem iz istih razlo
gov kakor terjatve od kupcev.

Na osnovi teh podatkov lahko 
zaključimo, da gospodarjenje s fi
nančnimi sredstvi ni bilo zado
voljivo. Čeprav Je bilo v pretek
lem obdobju gospodarjenje s teh
ničnimi sredstvi vi večji meri od
visno od zunanjih vplivov, ne sme
mo prezreti notranjih vplivov, in 
sicer strokovne sposobnosti in 
prizadevnosti tistih, ki organizira
jo in izvajajo poslovni proces. 
Samoupravni organi so često ob
ravnavali primere neracionalnega 
trošenja materiala in nesmotrne 
ga angažiranja sredstev za nabavo 
strojev, ki niso zadostno korišče- 
ni, kot posledico nesmotrne inve
sticijske odločitve.

Vzrok napačnih investicijskih 
odločitev v preteklem razdobju 
pri nas je predvsem nezadostna 
ocena razvoja trga oz. struktura 
bodoče potrošnje.

Izbira proizvodnega programa 
je odvisna od možnosti prodaje 
določenih proizvodov, od razpo
ložljivih finančnih sredstev In od 
dejstva, kako vpliva proizvodni 
program na višino stroškov. To 
načelo nas mora voditi pri odlo
čanju o gospodarskem načrtu za 
prihodnje leto.

PREDVIDENI RAZVOJ
PODJETJA V LETIH OD 1969
DO 1972
Perspektivni razvoj podjetja 

predvideva:
— preselitev proizvodnje iz ob

rata I in rekonstrukcijo velopnev- 
matikame,

— dokončno izgradnjo avto- 
pnevmatikame,

— izgradnjo objektov in rekon
strukcijo proizvodnje umetnega 
usnja, lepil, premazovanja in im- 
pregniranje tekstilov ter proiz
vodnjo kemičnih izdelkov,

— izgradnjo kotlarne,
— izgradnjo skladišča gotovih 

izdelkov.
Skupna vrednost teh naložb bo 

znašala ca. 190 milijonov N din. 
Vse navedene naložbe v osnovna 
sredstva naj bi omogočile uvedbo 
sodobnih tehnoloških postopkov, 
kontinuiran proces proizvodnje, 
znižanje stroškov internega tran
sporta in znatno povečanje obse
ga proizvodnje, ki ga bo omogo
čila zamenjava zastarele opreme 
in ustreznejša organizacija pro
izvodnje.

Z vidika tržnih potreb so pred
videne naložbe v celoti upraviče
ne, čeprav so trenutno zastoji pri

plasmanu tovorne avtopnevmati
ke in veloplaščev. Plasman tega 
blaga je otežkočen zaradi pretira
nega uvoza in neenakopravne

Filip Majcen

možnosti oblikovanja prodajnih 
cen in prodajnih pogojev, kot 
smo to že opisali. Hkrati ko ob
ravnavamo naložbe v osnovna 
sredstva, ne smemo prezreti dru
gih činiteljev, od katerih bo v 
pretežni meri odvisna naša po
slovna učinkovitost. To pa so 
predvsem:

— proučevanje tržišča,
— ekonomska reklama in pro

paganda,
— kvaliteta izdelkov in hitro 

osvajanje novih izdelkov,
— uvajanje sodobne tehnologi

je.
Perspektivni program predvide

va veliko povečanje poslovanja, 
zato moramo biti še posebno po
zorni, da hkrati ne zanemarimo 
osnovnih činiteljev, od katerih je 
odvisna intenzivnost poslovanja. 
Načelo »poslovati boljše« mora 
biti stalno prisotno in po tem na
čelu morajo biti sestavljeni pro
grami strokovnih služb, ki niso 
nič manj pomembni, kot znatna 
sredstva, ki bodo vložena v tem 
obdobju.

RAZPRAVA:
BOJAN GOGALA je govoril o in

vesticijah oz. o nalogah strokov
nih služb za realizacijo predvide
nih nalog.

SLAVKO ZALAR je dejal: »VI 
veste, da je naša tovarna v iz
gradnji, in to že precej časa. 
Predvideno je 49 milijard za za
ključek rekonstrukcije. Znesek je 
videti morda na prvi pogled ve
lik, toda vanj Je zajeto vse, od 
zidovja do strojev oz. obratnih 
sredstev. Poleg tega pa natanč
nejši pregled izkoriščanja teh

19 milijard pove, kaj vse bomo 
poleg čiste proizvodnje še morali 
narediti v našem obratu II (ener
getika, umetno usnje, kemični iz
delki). Seveda pa moramo dogra
diti še dodatne objekte (garaže, 
ceste idr.)

Seveda pa si zaradi tega z go
tovostjo lahko obetamo precejš
nji bruto prodkut: cca. 40 mili
jard. To pa je že zagotovilo, da 
bomo po rekonstrukciji laže de
lali, kajti s sedaiijiml kapaciteta
mi bi čez nekaj let pričeli stagni
rati.«

VINKO KEPIC je postavil ne
kaj vprašanj o razvoju delovne 
enote umetno usnje In kemični iz
delki.

JANEZ BERAVS mu je odgovo
ril, da vsaj letos ne nameravamo 
konstruirati omenjenih dveh de
lovnih enot. Najbrž pa bo nalogo 
treba rešiti v naslednjih letih.

IVAN PINTAR je povedal ne
kaj mnenj z razprave na oddel
ku ZK. V letošnjem letu bo po
trebno občutno okrepiti službo za 
organizacijo proizvodnje in pove
čati raziskavo trga, in to najbrž 
predvsem v tujini. Komunisti ob
rata I so nakazali enega pomemb
nih problemov, še vedno se nam
reč dogaja, da izkoristimo svoj 
delovni čas premalo, posebno 
zjutraj, pred malico, po malici 
ter pred koncem izmene. Najbrž 
bo za realizacijo nalog v letoš
njem letu tem trem vprašanjem 
treba posvetiti posebno pozor
nost.

Martin Košir

FILIP MAJCEN je dejal, da se 
strinja, da bo službo za organiza
cijo proizvodnje in nekatere druge 
strokovne službe potrebno okre
piti.

Rudi Babnik in Slavko Zalar
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JANEZ BERAVS Je odgovoril 

tov. Pintarju, da zaenkrat še ne 
moremo trditi, da je domači trg 
raziskan. Dokaz za to je, da smo 
na novo formirali službo marke
ting, ki bo morala že v najkraj
šem času temeljito »zagristi* in 
natančno povedati, kaj kupci 
iščejo, kakšne izdelke in koliko. 
Poleg tega pa je tov. Beravs de
jal, da se strinja, da premalo iz
koriščamo naš delovni čas. Pred 
časom smo se dogovorili, da bo
mo postavili kontrolne ure, ven
dar zadeva še vedno ni urejena, 
saj ur še vedno ni nikjer.

Predvsem so to naloge komu
nistov, ki bodo morali v prihod
nje dosti več časa posvetiti tem 
vprašanjem.

»Naslednje, kar bi rad pouda
ril, pa je naše gospodarsko sta
nje. Menim, da so bile odločitve 
delavcev v samoupravnih organih 
pred leti zelo dobre in se nam 
vložene investicije vračajo. To pa 
pomeni, da dajemo tudi prizna
nje našim delavcem, ki so že ne
kaj časa v našem podjetju.

Pa še to. Naš kolektiv je po pov
prečni starosti zelo mlad in prav

Za obnovo strojev in naprav

JANEZ BERAVS: »Mislim, da 
bomo morali v najkrajšem času 
nekaj narediti na področju infor
miranja. Najbrž bomo morali 
koncept lista spremeniti, za inter
no obveščanje pa bomo lahko ob
držali dosedanje oblike obvešča
nja.

IVAN PINTAR je opozoril tudi 
na primer slabega gospodarjenja. 
Dobimo nov stroj in preden je 
postavljen in pripravljen za po
gon, je potekla njegova garancij
ska doba. Pa vzemimo, da se bo 
stroj že prvi dan pokvaril. Kaj 
sedaj? Garancija je potekla, pro
dajalec se gotovo za okvaro ne 
bo več zmenil.

Tov. Pintar na to ni dobil od
govora.

CIRIL HABE je svoji razpravi 
poudaril izreden pomen raziskave 
trga ter naloge strokovne služ
be, ki se s tem ukvarja. Tov. Ha
be je tudi opozoril na še vedno 
dvojno formiranje cen (določene 
z zakonom in določene v delovni 
organizaciji na osnovi kalkulaci
je). To pa povzroča vsakemu pod
jetju precejšnje težave.

»Strinjam se, da je potrebno 
službo marketing občutno okrepi
ti,« je dejal tov. Habe.

BORUT ŽNUDERL je dejal, da 
bi predvsem morali razpravljati 
tako, kot je začel tov. Pintar. 
Gre namreč za to, da bomo mora
li z obnavljanjem in gradnjo to
varne obnavljati in graditi tudi 
našo miselnost. Torej gre za to, 
da bi se moral naš kolektiv nau
čiti misliti industrijsko, ne pa 
obrtno, kot se pri nas često do
gaja.

bi bilo, če bi tudi komunisti v 
prihodnje več delali z mladimi,« 
je še dodal tov. Žnuderl.

MATIJA GOGALA je dejal: »Res 
je, da smo v Savi dosegli nekaj 
dobrih rezultatov in če niso še 
boljši, so gotovo za to krivi iz- 
delavni časi oz. norme. Torej 
vprašujem, kdaj bo ta problem 
rešen.«

FILIP MAJCEN je odgovoril: 
»Pred nedavnim je bil sklenjen 
dogovor s kranjskim Zavodom za 
organizacijo dela in v doglednem 
času bodo pri nas mejne norme 
po sistemu REFA.«

MARJAN PERPAR je povedal 
oz. prikazal podatke o gibanju 
kvalitete v času od 1966 do 1968 
ter vpliva na kvaliteto.

MARTIN KOŽIR je dejal: »Prav 
gotovo je res, da so uspehi in 
problemi vaše tovarne pomembni 
tudi za občinsko skupnost. Da
našnjo razpravo lahko pozitivno 
ocenjujemo, saj ZK razpravlja o 
tako pomembnem aktu, kot je 
gospodarski načrt delovne orga
nizacije. To je popolnoma v skla
du z nalogami članov ZK. Pa tu
di vaša prizadevanja, vaše ambi
cije so zelo pozitivne, saj lahko 
rečem, da prav tega manjka v na
ši komuni.

Mislim, da vaš program daje 
vašemu kolektivu in tudi komu
nalni skupnosti lepe perspektive in 
to je velika vzpodbuda za nadalj
nje delo, za nadaljnja prizadeva
nja. V celoti se je treba namreč 
zavedati pozitivnih posledic na
ših načrtov: npr. večje možnosti 
zaposlovanja tako delavcev v 
proizvodnji kot strokovnih de
lavcev. Poleg tega bodo iz tega 
izšle posledice konkretno za de
lavce podjetja: lažje delo, boljši 
odnosi, boljše nagrajevanje in 
boljši življenjski standard.

Ne smemo namreč pozabiti, da 
so to vse naloge komunistov in 
da moramo biti mi nosilci akcij.

Menim, da razprava na današ
nji konferenci ne bi smela biti 
zaključena. Morali bi s podobno 
razpravo med kolektiv, oz. med 
članstvo organizacije ZK. Pri 
vsem vam želim kar največ uspe
hov.«

FILIP MAJCEN: »Razprava na 
današnji konferenci je bila vse
kakor uspešna in menim, da se 
konferenca strinja s sledečimi za
ključki.« (V celoti sprejeti!)

1. Poslovanje v obdobju po go
spodarski reformi lahko ocenju
jemo kot zadovoljivo, kar potrju
jejo poslovni uspehi v tem ob
dobju. Ne moremo pa biti zado
voljni z gospodarjenjem s finan
čnimi sredstvi, zato bo potrebno 
posvetiti v bodoče več pozorno
sti ukrepom za bolj smotrno an
gažiranje finančnih sredstev. Ne
dvomno je k uspehom v prete
klem obdobju pripomogel tudi 
temeljitejši pristop k načrtova
nju poslovne politike za prihod
nje leto.

2. Menimo, da gospodarski na
črt za leto 1969 predvideva do
kajšnje povečanje obsega poslo
vanja. Pri nekaterih grupah izdel
kov predvideva gospodarski načrt 
še vedno neizkoriščene proizvod
ne kapacitete, zato bo nujno re
šiti problematiko tovrstne proiz
vodnje (transportni trakovi, kli
nasta jermena, prevleke in ebo- 
niranje).

Že posebno je potrebno prouči
ti programe dela strokovnih služb 
s stališča izkoriščanja notranjih 
rezerv ter glede na to povečati

odgovornost za uspešno realizaci
jo teh nalog.

3. Načela investicijske politike 
ter naložbe v poslovna sredstva v 
prihodnjih treh letih upoštevajo 
poleg povečanja proizvodnje tudi 
zmanjšanje fiksnih stroškov 
(stroški strokovnih služb, po
možne dejavnosti, obresti od po
slovnega sklada) in znižanje pro
izvodnih stroškov (interni trans
port, pomožna dejavnost). Po 
teh načelih bo potrebno takoj 
pripraviti investicijski elaborat.

Za boljše izkoriščanje delovnega časa

V naslednji številki bomo obširno
pisali o delu 

sindikalne organizacije 
v preteklem letu 

ter o občnem zboru
Uredništvo

Personalne vesti

Za večjo produktivnost

V mesecu decembru so se v na
šem podjetju na novo zaposlili:

Stjepan Andrič — transportni 
delavec pri konfekciji, Francka 
Gerkman — čistilka, žtefka žker- 
janc — vulkanizacija velozračnic, 
Jovo Bodiroža — pomoč pri dub- 
liranju in prašenju, Valentina 
Mlinar — konfekcija veložičnih in 
moped plaščev, Magdalena Ovnik 
— konfekcioner prešanih velozrač
nic, Vida Tanasijevič — vulkani
zer velozračnic, Kristina Bela — 
delavka pri sušenju gramofonskih 
krožnikov, Rustem Kabaš — po
moč pri konfekciji in brizganju 
bandaž, Zdenka Kristan — lakira
nje gramofonskih krožnikov, Jel
ka Dolenc — priprava surovcev. 
Milica Papler — priprava surov
cev, Ved rana Gazvoda — lakira
nje gramofonskih krožnikov, Ani

ca žme — pregled in oddaja, Sta
nislav Stupan — transportni de
lavec konfekcije avtoplaščev, Blaž 
Gašperšič — razmaščevalec stro
jev, Vinko Govekar — kurjač, 
Roman Smogavc — transportni 
delavec, Srečko Zaplotnik — tran
sportni delavec, Milena Krek — 
kurir, Irena Modec — korespon- 
dent, Matevž Bitenc — dvoriščni 
delavec;

V tem času so podjetje zapu
stili:

Adil Kurtovič — sporazumno, 
Ferdo Kociper — odhod v JLA, 
Anton Blaznik — v poskusnem 
roku, Simon Tulipan — odhod v 
JLA, Franc Hlebčar — disciplin
sko odpuščen, Zlatko Fučak — 
sporazumno.

SLAVKA MITROVIČ

SAVA, glasilo delovne skupnosti industrije gumijevih, usnjenih in kemičnih izdelkov izdaja uredniški odbor. Glasilo izhaja štirinajstdnevno, glavni in odgovorni urednik Jože 
Žtular. Naslov uredništva: Kranj, Škofjeloška 6, tel. 22-521, interno 282. Tisk in klišeji CP Gorenjski tisk Kranj.


